

Zeitschrift: Librarium : Zeitschrift der Schweizerischen Bibliophilen-Gesellschaft = revue de la Société Suisse des Bibliophiles
Herausgeber: Schweizerische Bibliophilen-Gesellschaft
Band: 7 (1964)
Heft: 1

Bibliographie: A bibliography of Critical Writing about Ernst Wiechert
Autor: Kirshner, Sumner

Nutzungsbedingungen

Die ETH-Bibliothek ist die Anbieterin der digitalisierten Zeitschriften auf E-Periodica. Sie besitzt keine Urheberrechte an den Zeitschriften und ist nicht verantwortlich für deren Inhalte. Die Rechte liegen in der Regel bei den Herausgebern beziehungsweise den externen Rechteinhabern. Das Veröffentlichen von Bildern in Print- und Online-Publikationen sowie auf Social Media-Kanälen oder Webseiten ist nur mit vorheriger Genehmigung der Rechteinhaber erlaubt. [Mehr erfahren](#)

Conditions d'utilisation

L'ETH Library est le fournisseur des revues numérisées. Elle ne détient aucun droit d'auteur sur les revues et n'est pas responsable de leur contenu. En règle générale, les droits sont détenus par les éditeurs ou les détenteurs de droits externes. La reproduction d'images dans des publications imprimées ou en ligne ainsi que sur des canaux de médias sociaux ou des sites web n'est autorisée qu'avec l'accord préalable des détenteurs des droits. [En savoir plus](#)

Terms of use

The ETH Library is the provider of the digitised journals. It does not own any copyrights to the journals and is not responsible for their content. The rights usually lie with the publishers or the external rights holders. Publishing images in print and online publications, as well as on social media channels or websites, is only permitted with the prior consent of the rights holders. [Find out more](#)

Download PDF: 25.03.2026

ETH-Bibliothek Zürich, E-Periodica, <https://www.e-periodica.ch>

A BIBLIOGRAPHY OF CRITICAL WRITING ABOUT ERNST WIECHERT

The ten volume collected edition of Ernst Wiechert's writings² does not include Wiechert's diaries, his letters, or the so-called *Jahr der Träume*. According to his widow, Wiechert took almost all his unpublished manuscripts with him when he took up permanent residence in Switzerland shortly after the end of The Second World War. The lion's share of his literary remains is presently in the care of a Swiss friend.

The fact that the bibliography which follows is twice as large as Puknat's points to continued interest in Wiechert. For a listing of the many new renderings of Wiechert's works into foreign languages, the reader is referred to the *Index Translationum* published by Unesco. By now all of the novels, from *Die Magd des Jürgen Doskocil* on, have been translated into English with the exception of the *Jeromin-Kinder II*.

¹ The author of this bibliography was born in Massachusetts, USA. He studied at the Universities of Chicago and Vienna and took his Ph.D. at Boston University. He has taught at Harvard and at The Massachusetts Institute of Technology. At present Mr. Kirshner is a member of the staff of the Department of Foreign Languages, Washington State University. His forthcoming publications include a biography of Ernst Wiechert's last years.

Thanks are due to The Graduate School of Washington State University for providing a grant-in-aid for clerical assistance and to Miss Mildred Tanner for typing the manuscript. The compiler of this bibliography will be pleased to make a supplementary list of about 50 entries not included above available to Wiechert scholars upon request. This list includes brief journal and newspaper items as well as obituaries and a small number of contributions which appeared after March, 1963; of these approximately 50 entries, the majority are either in hard-to-find publications or pertinent information about the entry is lacking.

² *Sämtliche Werke*, Munich: Kurt Desch, 1957.

For a bibliography of works by Wiechert, *Ernst Wiechert—der Mensch und sein Werk* published by Desch, and *Ernst Wiechert—das Werk des Dichters* by Hans Ebeling, are to be consulted.

Translations into English

1. *The Baroness* (trans. of *Die Majorin* by Phyllis and Trevor Blewitt. New York: W.W.Norton, 1936).
2. 'The Evening Prayer' (trans. of 'Am Abend zu beten' by Friedrich Bruns in *Bekenntnis zu Ernst Wiechert*, 1947, 140-143).
3. *The Girl and the Ferryman* (trans. of *Die Magd des Jürgen Doskocil* by Eithne Wilkins and Ernst Kaiser. New York: Pilot Press, 1947).
4. *Forest of the Dead* (trans. of *Der Totenwald* by Ursula Stechow. New York: V. Gollancz, 1947).
5. *The Poet and His Time, Three Addresses by Ernst Wiechert* (trans. of three of the *Reden an die deutsche Jugend* by Irene Taeuber. Hinsdale and Chicago, Illinois: H. Regnery Co., 1948).
6. 'The Burning Briar Bush' (trans. of 'Der brennende Dornbusch' by Mueller, *University of Kansas City Review*, Autumn, 1948, 3-13).
7. 'Wonderful Trip to California' (trans. of 'Wunderbare Reise nach Kalifornien' in *German Life and Letters*, no. 4, 1950/51, 1-5).
8. 'Chorus from the mass for the dead' trans. of 'Aus der Totenmesse' by Elizabeth Puknat in *Ernst Wiechert—der Mensch und sein Werk*, 1951, 225).
9. *The Earth Is Our Heritage* (trans. of

- Die Jeromin-Kinder I* by Robert Maxwell. London: Nevill, 1951).
10. *Missa sine Nomine* (trans. by Marie Heynemann and Margery B. Ledward. New York: P. Nevill, 1953).
 11. *The Simple Life* (trans. of *Das einfache Leben* by Marie Heynemann. London: P. Nevill, 1954).

Books and Monographs

12. Ebeling, Hans. *Ernst Wiechert: Das Werk des Dichters*. Wiesbaden: Limes-Verlag, 1947. (Revision of Berlin, 1937 edition.)
13. Escher, Angelica. *Ernst Wiechert: L'uomo e il poeta*. Torino, 1956, 133 pp.
14. Fries, Heinrich. *Ernst Wiechert—eine theologische Besinnung*. Speyer: Pilger Verlag, 1949.
15. Jetter, Marianne R. *The 'Island Motif' in the Prose Works of Ernst Wiechert*. Vancouver, B.C.: Continental Book Centre, 1957. (Rev. E. M. Chick *Monatshefte L* (1958) 218–219.)
16. Ollesch, Helmut. *Ernst Wiechert*. Wuppertal-Barmen (2nd ed., 1950).
17. Petersen, Carol. *Ernst Wiechert, ein Mensch der Stille*. Hamburg, 1947, 51 pp.
18. Verlag Kurt Desch (publisher). *Bekanntnis zu Ernst Wiechert: Ein Gedenkbuch zum 60. Geburtstag des Dichters*. (Anthology), Munich, 1947.
19. Verlag Kurt Desch (publisher). *Ernst Wiechert—der Mensch und sein Werk*. (Anthology), Munich, 1951.

Dissertations

20. Albrecht, Brigitte. 'Landschaft und Naturgefühl by Ernst Wiechert.' Unpublished dissertation, Vienna, 1959.
21. Chick, Edson M. 'Religion in the Works of Ernst Wiechert.' Unpublished dissertation, Princeton, 1953.

22. Cramer, Hans. 'Das zeitgenössische Romanwerk Ernst Wiecherts.' Published dissertation, Greven i. Westf., 1934.
23. Edse, Ilse-dore Maria. 'Das Bild der Heimat bei einigen ostpreussischen Autoren seit der Jahrhundertwende (Wiechert, Miegel, Finckenstein, Simpson, and Papendick).' Unpublished dissertation, Ohio State, 1960.
24. Etzmannsdorfer, Hildegard. 'Ernst Wiechert.' Unpublished dissertation, Vienna, 1947.
25. Fridsma, Bernard Jay, Sr. 'Social and Cultural Criticism in the Works of Ernst Wiechert.' Unpublished dissertation, Michigan, 1956.
26. Johae, Gunter. 'Die Natur bei Ernst Wiechert: Motivuntersuchungen zu seiner Naturerfassung und zu seiner Landschaftsdarstellung.' Unpublished dissertation, Cologne, 1954.
27. Kirshner, Sumner. 'Nature-Mysticism in the Writings of Ernst Wiechert.' Unpublished dissertation, Boston, 1962.
28. Lehmann, Jakob. 'Ernst Wiecherts Erzählkunst: eine stilkritische Untersuchung seines epischen Werkes.' Unpublished dissertation, Erlangen, 1949.
29. Linzenbach, Anna. 'Die Sprache Ernst Wiecherts.' Unpublished dissertation, Munich, 1947.
30. Pacht, Gertrud. 'Ernst Wiechert, ein Dichter der Krise.' Unpublished dissertation, Vienna, 1953.
31. Pernold, Christl. 'Die Frauengestalten im dichterischen Werk Ernst Wiecherts.' Unpublished dissertation, Vienna, 1947.
32. Pollerbeck, Annemarie. 'Ernst Wiechert: eine Charakteristik seines Prosa-stils.' Unpublished dissertation, Bonn, 1947.
33. Reichstein, Barbara. 'Gott und Mensch bei Ernst Wiechert.' Unpublished dissertation, Freiburg, 1948.
34. Stein, Wolfgang von. 'Ernst Wiechert,

ein Dichter der Generationsprobleme.' Published dissertation, Bonn, 1937.

35. Utz, Irmgard. 'Ernst Wiecherts Stellung zu seiner Zeit und seine Lösung durch das Gesetz der Erde.' Unpublished dissertation, Vienna, 1939.
36. Venzin, R. P. 'Ernst Wiecherts Märchen.' Unpublished dissertation, Freiburg/Switzerland, 1954.
37. Wegener, A. H. 'The Death Problem in the Works of Ernst Wiechert.' Unpublished dissertation, Pennsylvania, 1956.

Articles

38. Ahl, Herbert. 'Ein Sommertag auf Hof Gagert', pp. 177-183 in entry 19.
39. — 'Stimme der Jungen I', pp. 82 to 104 in entry 18.
40. Angelloz, J. F. 'Bibliographie Ernst Wiechert', *Études germaniques*, II (1947), 448-450.
41. — 'Ernst Wiechert', *Mercure de France*, CCC (May, 1947), 70-80.
42. — 'Die Jeromin-Kinder', *Mercure de France*, CCCII (1948), 533-535.
43. — 'Vom Aufgang des Abendlandes', pp. 61-68 in entry 18 and pp. 166 to 174 in entry 19.
44. Anstett, J. J. 'Ernst Wiechert, théologien', *Études germaniques* VII (1952), 7-24.
45. Arnold, W. 'Das Zeugnis eines Dichters für die Bibel', *Stimmen der Zeit*, LXXII, no. 11 (August 19, 1947), 346-362.
46. Baer, Lydia. 'Ernst Wiecherts "Die blauen Schwingen"', *Modern Language Quarterly*, X (1949), 198-219.
47. — 'A Study of Ernst Wiechert with special reference to Jens Peter Jacobsen and Rilke', *Modern Language Quarterly*, V (1944), 469-480.
48. — 'Raabe's and Wiechert's Novel Trilogies', *Monatshefte* (Wisconsin), XLVI (1954), 11-24.

49. Bay, A. 'Ernst Wiechert', *Verger* I, no. 5 (1947/48), 27-29.
50. Becher, Hubert. 'Ernst Wiechert', *Stimmen der Zeit*, CLXVIII (1960/61), 270-286.
51. Becher, Johannes R. 'Ernst Wiechert', pp. 45-48 in entry 18 and pp. 90-93 in entry 19.
52. Belli, Adriano. 'Ernst Wiechert', *Corriere Padano*, March, 1937.
53. Ben-Chorin, Schalom. 'Begegnung am Starnberger See', pp. 36-44 in entry 18 and pp. 81-89 in entry 19.
54. Bergengruen, Werner. 'Das Unvergängliche', p. 160 in entry 18 and p. 256 in entry 19.
55. Berger, Walter. 'Ernst Wiechert', *German Life and Letters*, IV (1950), 11-20.
56. — 'The Unpolitical Outlook of Ernst Wiechert: A Reply', *German Life and Letters*, VIII (1955), 142-143.
57. Bergsträsser, Arnold. 'Review of "Die Jeromin-Kinder"', *German Books*, I, no. 1 (1948), 37-38.
58. — "'Das einfache Leben": Zu dem Roman von Ernst Wiechert', *Monatshefte* (Wisconsin), XXXVIII (1946), 293-297.
59. Bischoff, Hans-Albrecht. 'Totenmesse', *Zeitwende*, XIX (April, 1948), 662 to 664.
60. Björkman, Carl. 'Die bürgerliche Sphäre', pp. 165-169 in entry 18 and 241-245 in entry 19.
61. Blanck, Karl. 'Ernst Wiechert, "Die Majorin"', *Weltstimmen* (December, 1934), 492-497.
62. Blanck, Karl. 'Jugend des Dichters Ernst Wiechert, "Wälder und Menschen"', *Weltstimmen* (January, 1937).
63. Bohnenblust, Gottfried. 'Mut und Schönheit', pp. 190-195 in entry 18 and pp. 264-270 in entry 19.
64. — 'Zu Wiecherts neuen Werken', *Literarische Blätter* (Geneva), No. 2 (June, 1946).
65. Bonnin, Gunther M. 'Wiechert and

- Christian Humanism', *Books Abroad*, XXIV (1950), 249-251.
66. Branchart, Albert. 'Wiecherts Jugend und Wiecherts Glaube', *Christliche Welt* (December 12, 1936), 555-558.
 67. Brenner, Hans G. 'Ernst Wiechert. Zu seinem 50. Geburtstag', *Kölnische Zeitung*, XX (1937), 247-248.
 68. Brion, M. 'Ernst Wiechert', *Revue des deux mondes* (October 1, 1953), 531 to 540.
 69. Bruns, Friedrich. 'Ernst Wiechert', *Monatshefte* (Wisconsin) XXXIX (1947), 355-372.
 70. ——— 'Ernst Wiechert', *Monatshefte*, LI, 196-197.
 71. ——— 'Ernst Wiechert—Das Werk', pp. 97-165 in entry 19.
 72. ——— 'Mein Weg zu Ernst Wiechert', pp. 135-139 in entry 18.
 73. Carossa, Hans. 'Frühjahr 1945', pp. 116-130 in entry 18 and pp. 184 to 198 in entry 19.
 74. Chick, E. M. 'Ernst Wiechert and the Conservative Revolution', *Monatshefte*, XLIX (1957), 97-107.
 75. Chick, E. M. 'Ernst Wiechert's Flight to the Circle of Eternity', *Germanic Review*, XXX (1955), 284-93.
 76. ——— 'Ernst Wiechert and the Problem of Evil', *Monatshefte*, XLVI, no. 4 (1954), 181-191.
 77. Cocaro, N. 'Ernst Wiechert, novelista aleman del campo y del bosque', *Estudios Germánicos* (University of Buenos Aires), 10 (1953), 208-17.
 78. Colditz, Carl. 'Ernst Wiechert under the Nazi Regime, 1932-1938', *Papers of the Michigan Academy of Science, Arts and Letters* (1947).
 79. Dannecker, H. 'Wiechert', *Stuttgarter Neues Tageblatt*, IX, no. 26 (1933).
 80. David, C. 'Un écrivain d'"arrière-garde"', *Critique*, XLVI (1951), 199 to 211.
 81. Di Fede, Nicolò. 'La poesia di Ernst Wiechert', *Humanitas*, XV (1960), 713-717.
 82. Dietmann, Walter E. 'Ernst Wiechert, "Die Magd des Jürgen Dorskocil"', *Die neue Literatur* (November, 1932), 499-502.
 83. Dilger, Ruth. '24. August 1950', pp. 94 to 96 in entry 19.
 84. ——— 'Stimme der Jungen II', pp. 105 to 112 in entry 18.
 85. Ebeling, Hans. 'Ernst Wiechert', *Denkendes Volk* (May-June, 1947), 170-172.
 86. Edschmid, Kasimir. 'Gerechtigkeit und Würde', pp. 69-70 in entry 18, and pp. 176-177 in entry 19.
 87. E., Q. 'Wo steht der Dichter Ernst Wiechert?' *Völkischer Beobachter* (April 18, 1935), 108-109.
 88. Fechter, Paul. 'Ernst Wiechert und seine Zeitgenossen', *Geschichte der deutschen Literatur*, Gütersloh (1954), 652-660.
 89. Fehse, W. 'Ernst Wiechert', *Magdeburgische Zeitung* (March 24, 1933), 3.
 90. ——— 'Ernst Wiechert: Der Weg eines Dichters', *Freie Welt* (August 20, 1937), 52-54.
 91. Felden, Herbert. 'Die Bibel in der Anfechtung unserer Zeit, Gedanken zu den "Jeromin-Kindern"', *Zeitwende*, XIX (December, 1947), 340 to 353.
 92. Feldkamp, A. 'Ethik aus den Wäldern. Ernst Wiechert: eine deutsche Krankheit?', *Neue deutsche Hefte*, IV (1957 to 1958), 921-928.
 93. Fink, Reinhard. 'Das Weltbild Ernst Wiecherts', *Zeitschrift für Deutschkunde*, II, no. 9 (1935), 609-621.
 94. ——— 'Ernst Wiechert', *Jahrbuch: Die deutsche Dichtung* (1936), 27-45.
 95. Flake, Otto. 'Das Moralische', p. 134 in entry 18.
 96. Forster, R. L. 'Conservative Elements in German Literature', *Contemporary Review*, CLIX (February, 1941), 198 to 205.
 97. Fraigneux, Maurice. *Littérature héroïque: Tolstoï, Péguy, Wiechert, Malraux, Bernanos*. Brussels: A. Groemaere (1958).

98. Frey, John R. 'Ernst Wiecherts Werk seit 1945', *German Quarterly*, XXII (1949), 37-46.
99. — 'The "Grim Reaper" in the Works of Ernst Wiechert', *Monatshefte*, XLII (1950), 200-213.
100. Friedrich, Hans Eberhard. 'Der Dichter Ernst Wiechert und sein Werk', *Prisma* (April, 1947), 24.
101. — 'Der Dichter und seine Sendung', pp. 161-164 in entry 18 and pp. 237-240 in entry 19.
102. Frisch, Max. 'Stimmen eines anderen Deutschland? Zu den Zeugnissen von Wiechert und Bergengruen.' *Neue Schweizer Rundschau*, Neue Folge, XIII (1945-1946), 537-547.
103. Frisé, Adolf. 'Ernst Wiechert', *Die neue Rundschau*, XLIV (July 7, 1933), 115-124.
104. Fuchs, A. 'Hommage à Ernst Wiechert: "Die Jeromin-Kinder"', *Études germaniques*, II (1947), 445-447.
105. Ganzer-Gottschewski, Lydia. 'Ernst Wiechert und das Mutterrecht', *Deutsches Volkstum*, XVIII (1936), 203 to 207.
106. Görres, I. F. 'Wiecherts "Jeromin-Kinder" und Hemingways "Wem die Stunde schlägt": zwei Bücher, ein Vergleich', *Frankfurter Hefte*, II (1947), 856-863.
107. Greifenstein, Hermann. 'Der Dichter und das Wort Gottes', *Zeitwende*, XIX (1947-48), 655-660.
108. — 'Gott auf der Anklagebank', *Zeitwende*, XVIII (1946-1947), 118 to 124.
109. Grenzmann, Wilhelm. 'Ernst Wiechert', in: *Deutsche Dichtung der Gegenwart* (Frankfurt/M., 1953), 108-111.
110. — 'Ernst Wiechert' in *Dichtung und Glaube* (Bonn, 1950), 97-109.
111. — 'Zum Tode Ernst Wiecherts', *Wirkendes Wort*, I (1950-1951), 54-57.
112. Grillmeier, A. S. J. 'Vom einfachen Leben', *Stimmen der Zeit*, LXXII, no. 3 (December, 1946), 189-99.
113. Gross, Walter Werner. 'Ernst Wiechert's Religious Philosophy', Unpublished Master's thesis, New York University (1948).
114. Groth, Helge. 'Ernst Wiechert', *Edda*, XXV (1938), 305-339. Reprinted in Helge Groth, *Dichter des Humanismus im heutigen Deutschland* (Berlin, 1939), 164-198.
115. Günther, Joachim. 'Die zwei Gesichter Ernst Wiecherts', *Zeitwende*, XXXI (August, 1960), 532-541.
116. Heinzel, Alois. 'Der Lehrerdichter Ernst Wiechert', *Unser Weg*, VI (1951), 2-13.
117. Heiseler, B. von. 'Wiechert und die geistige Lage der Deutschen', *Neue Schweizer Rundschau*, Neue Folge, XIV (1946-47), 344-48.
118. Heiseler, Bernt, von. 'Ernst Wiechert', *Zeitwende*, XXII (1950-51), 372-374.
119. Heller, Pedro L. 'Der Lehrer und Dichter', pp. 199-205 in entry 19.
120. Heller, Peter. 'Amor Dei', pp. 130-133 in entry 18.
121. Henius, Kurt. 'Bausteine', pp. 113 to 115 in entry 18.
122. Herbermann, Nanda. 'Zu Ernst Wiecherts Dichtungen', *Der Gral*, XXIX (1934-35), 562-564.
123. Herd, E. W. 'The "Unpolitical" Outlook of Ernst Wiechert', *German Life and Letters*, VII (1954), 266-271.
124. — 'Vom Gott hat man nie Ferien: Ernst Wiechert and the Crisis of Faith', *Journal of the Australasian Universities Language and Literature Association* (1956), 43-54.
125. Herzog, B. 'Ernst Wiechert und der Sakralwolf. Eine Philippika', *Hochland*, XLV (1952-1953), 226-33.
126. — 'Wiechert und das Wölfische', *Schweizer Rundschau*, LX, no. 3 (1960), 153-160.
127. Hesse, Hermann. 'So kindlich und so streng', p. 35 in entry 18 and p. 80 in entry 19.
128. Heybey, Wolfgang. 'Versuch einer kritischen Deutung von Ernst Wie-

- cherts Erzählung "Die Majorin"', *Zeitschrift für Deutschkunde*, L (1936), 239-243.
129. Heyer, Elisabeth. 'Ernst Wiechert, eine zeitgemässe (zeitgenössische?) literarische Studie', *Der Gral*, XXIX (January, 1935), 159-162.
 130. Heynemann, Marie. 'Ernst Wiechert's Autobiography', *German Life and Letters*, IV, no. 1 (1950), 6-10.
 131. — 'Missa sine Nomine' and 'Die letzten Lieder', *German Life and Letters*, VI (1952-53), 75-76.
 132. — 'Wiecherts Märchen', pp. 180 to 185 in entry 18 and pp. 257-263 in entry 19.
 133. Hilger, L. 'Ein einfaches Leben?', *Die Frau*, XLVII (1940), 198-201.
 134. Hofacker, Erich. 'Die Bibel in Ernst Wiecherts Werken', *Monatshefte*, XLV (1953), 214-231.
 135. Hofmann, Martha. 'Der Dichter der Stille', *Arbeiter-Zeitung* (Vienna), no. 198 (1950).
 136. Hollmann, W. 'Ethical Responsibility and personal Freedom in the Works of Ernst Wiechert', *Germanic Review*, XXV (1950), 37-49.
 137. Horkel, Wilhelm. 'Ernst Wiecherts Pfarrergestalten', *Zeitwende*, XVIII (1946-47), 436-440.
 138. Huch, Ricarda. 'Für Ernst Wiechert', p. 81 in entry 18 and p. 236 in entry 19.
 139. Hülsen, Hans, von. 'Ernst Wiechert', *Deutsche Zeitung* (Stuttgart), no. 69 (1950).
 140. Ihlenfeld, Kurt. 'Die Kraft des reinen Herzens', *Poeten und Propheten* (Witten and Berlin) (1951).
 141. Isenstead, Erich W. 'Ernst Wiechert', *American German Review*, XIV (1948), 7-8.
 142. — 'Väter und Söhne', pp. 78-80 in entry 18.
 143. Jaenecke, G.A. 'Ernst Wiechert—Leben, Werk und Wirkung', pp. 196 to 202 in entry 18.
 144. Jancke, Oscar. 'Ernst Wiecherts Sprache der Einfachheit', *Die Literatur*, XXXIX (1937), 396-398.
 145. Kahle, Wilhelm. 'Ernst Wiechert', *Geschichte der deutschen Dichtung* (Münster, 1949).
 146. Kaiser, Ernst. 'Gruss aus England', pp. 26-34 in entry 18.
 147. Kamin, Gerhard. 'Ernst Wiechert—Der Weg des Menschen und Dichters', pp. 6-42 in entry 19.
 148. Kapp, K.W. 'Wiechert als Erzieher', pp. 12-23 in entry 18 and pp. 48-59 in entry 19.
 149. Kauenhowen, Kurt. 'Ernst Wiechert: Ein Umriss seines Schaffens', *Zeitschrift für deutsche Bildung*, X, no. 12 (1934), 598-605.
 150. Kempff, Wilhelm. 'Die Glocke', pp. 144-150 in entry 18 and pp. 226 to 232 in entry 19.
 151. Kerkhoff, Emmy L. 'Die Darstellung seelischer Vorgänge in Ernst Wiecherts "Majorin"', *Neophilologus*, XXIX (1944), 172-80.
 152. Kliemann, H. 'Ausländische Literatur in Deutschland von 1933-1945: Ernst Wiechert and Hermann Hesse', *Prisma*, II, no. 17 (1948), 41.
 153. Klink, P.W. 'Wiecherts religiöse Einstellung', *Vaterland*, no. 122 (Lucerne, 1949).
 154. Knust, Hermann. 'Die Majorin in der Obersekunda einer Frauenschule', *Zeitschrift für Deutschkunde*, L (1936), 233-239.
 155. Krause, Bruno B. 'Ernst Wiechert', *Ostdeutsche Monatshefte*, XIII (1932 to 1933).
 156. Krüger, F. 'Ernst Wiecherts Ansichten über Erziehung', *Pädagogische Provinz*, VI (1952), 36-46.
 157. Krüger, H.K. 'Ernst Wiechert, Verfall einer dichterischen Sendung', *Der Buchhändler im neuen Reich* (Berlin, March, 1943), 35-42.
 158. Kunze, Wilhelm. 'Ernst Wiechert', *Hannoverscher Kurier* (June 9, 1935), 6.
 159. L., C.E. 'Wiecherts letztes Wort', *Die*

- Zeit*, V, no. 35 (Hamburg, August 13, 1950), p. 3.
160. Langer, Norbert. 'Ernst Wiechert', *Die deutsche Dichtung seit dem Weltkrieg* (Karlsbad and Leipzig, 1940).
 161. Laut, Hans. 'Dichtung als Lebenshilfe', pp. 70-79 in entry 19.
 162. Liebert, Arthur. 'Ein letzter Brief', p. 77 in entry 18.
 163. Mach, Dominik. 'Ernst Wiechert', *Freie Welt* (December 23, 1936), 349 to 355.
 164. Maggi, Iner. 'Ernst Wiechert und sein Schaffen', *Schweizer Monatshefte*, XVI (December, 1936), 468-477.
 165. Mann, Thomas. *Die Entstehung des Doktor Faustus*. Amsterdam: Bermann-Fischer (1949), 201.
 166. Martini, Fritz. 'Ernst Wiechert', *Deutsche Literaturgeschichte von den Anfängen bis zur Gegenwart* (Stuttgart: Kröners Taschenausgabe, no. 196 1950 ff.).
 167. Matull, Wilhelm. 'Höreraussprache über einen Dichter', *Denkendes Volk* (May-June, 1947), 173-4.
 168. Mayer, Hans and Hermlin, Stephan. 'Zwei Bücher von Ernst Wiechert', *Ansichten über einige neue Schriftsteller und Bücher* (Wiesbaden: Limes Verlag, 1947), 61-67.
 169. Mazzucchetti, Lavinia. 'Novecento', *Germania* (1959), 230-234.
 170. Meckel, Eberhard. 'Ernst Wiechert', *Leipziger Neue Nachrichten* (ca. 1932), 104.
 171. Melzer, Friso. 'Ernst Wiechert', *Muttersprache* (1957), 457-459.
 172. Meyer-Benfey, Heinrich. 'Der Dichter Ernst Wiechert: zu seinem Roman "Die Magd des Jürgen Döskocil"', *Die Hilfe*, XXXIX (May 6, 1933), 261-3.
 173. ——— 'Ernst Wiechert', *Die Hilfe*, XLIII (May 15, 1937), 204-209.
 174. ——— 'Neues von Ernst Wiechert', *Die Hilfe*, XLI (February, 1935), 320-322.
 175. Meyer, Selina. 'Ernst Wiechert's Views on Religious Questions', *Germanic Review* (1938), 284-288.
 176. ——— 'The Plow and the Soil in Ernst Wiechert's Works', *Monatshefte*, XXX (1938), 314-319.
 177. Meyerhoff, Hans. 'Gedanken zur deutschen Situation', pp. 49-60 in entry 18.
 178. Montesi, G. 'Der Fall Ernst Wiechert', *Wort und Wahrheit*, IV (1949), 103-114.
 179. Moreck, C. 'Vom "Totenwolf" zum "Totenwald": Ernst Wiechert zwischen den Zeiten', *Colloquium*, II, no. 4 (1948), p. 21 ff.
 180. Morgan, Bayard Quincy. 'Bürge für Deutschland', pp. 157-159 in entry 18 and pp. 233-235 in entry 19.
 181. ——— 'Ernst Wiecherts "Hirtennovelle": Versuch einer Stilanalyse', *German Quarterly*, XIX, no. 4 (1946), 274 to 282.
 182. Mueller, Walter J. 'Ernst Wiechert Bibliography', unpublished, Cornell University, Ithaca, New York (1940).
 183. Nadler, Josef. 'Ernst Wiechert', *Geschichte der deutschen Literatur* (Wien, 1951).
 184. Nauta, Lolle. "De Tsjoender en de Sirkel", *De Tsjerne*, IX (Dokkum, December, 1954), 354-365.
 185. Neander-Nilsson, S. 'Ernst Wiechert', *Nya Dagligt Allehanda* (Stockholm, September, 1936).
 186. Necco, G. 'L'ultimo Wiechert', *Il Giornale d'Italia*, IV, no. 7 (1951).
 187. Neissfeldt, F.E. 'Ernst Wiecherts "Hirtennovelle"', *Zeitschrift für deutsche Bildung*, XIV (1938).
 188. Nordsang, Irma. 'Ernst Wiechert: Tysklands store diktare', *Scenea* (Stockholm, January, 1935).
 189. Ollesch, H. 'Ernst Wiecherts "Missa sine Nomine", Eine Deutung' (Wuppertal, 1951), 15 pp.
 190. Paetel, Karl O. 'Eine ketzerische Huldigung', pp. 170-9 in entry 18 and pp. 246-255 in entry 19.
 191. Parlach, Alexander. 'Die erste und einzige Rede deutscher Jugend an

- ihren Dichter', *Der Ruf*, II, no. 10 (May 15, 1947). (Republished by Becher, Hubert, *Stimmen der Zeit*, CLXVIII (1961), 281.)
192. Paul, Adolf P. 'Form und Stoff bei Ernst Wiechert', *Das deutsche Wort* (February, 1936), 693-696.
 193. Peters, J. 'Das Werk Ernst Wiecherts', *Die Bücherei*, VII (1940), 1-28.
 194. Petersen, C. 'Ernst Wiechert', *Christliche Dichter der Gegenwart* (1955), 321 to 332.
 195. Peterson, Virgilia. 'Good Outlasts the Evil', *New York Herald Tribune Weekly Book Review* (April 27, 1947) 6. (Review of *The Girl and the Ferryman*.)
 196. Picard, Max. 'Der Bote', pp. 24-25 in entry 18 and pp. 60-61 in entry 19.
 197. Plesske, H. M. 'Der Zauberklang des Jenseits. Ernst Wiechert und die Musik', *Musica*, VIII (1954), 425-27.
 198. Prinzivalli, Lydia. 'Introduzione a "Der silberne Wagen" di Ernst Wiechert (Palermo: Arti grafiche A. Cappugi, 1958).
 199. Puknat, Siegfried B. 'God, Man and Society in the Recent Fiction of Ernst Wiechert', *German Life and Letters*, III (1950), 221-230.
 200. — 'Ernst Wiechert—Ein moderner Moralist', pp. 206-223 in entry 18.
 201. — Ernst Wiechert: A Modern Moralist', *Modern Language Forum*, XXXV (1950), 14-23.
 202. — 'Max Picard and Ernst Wiechert', *Monatshefte*, XLII (1950), 371 to 384.
 203. — 'Wiechert Bibliography', *Monatshefte*, XLIII (1951), 409-413.
 204. Puppo, M. 'Due scrittori tedeschi e l'anima della Germania', *Studium*, III, 1955.
 205. Pusey, William Webb. Review of 'Der Dichter und die Zeit', *Monatshefte*, XXXIX (1947), 200.
 206. Rauch, Karl. 'Ernst Wiechert: Bekenntnis zu einem Dichter', *Der Bücherwurm*, XVI (1931), 14-17.
 207. Ricaumont, Jacques de. 'Rencontres avec Ernst Wiechert', *Revue de Paris* (November, 1950), 134-142.
 208. Richter, Fritz Karl. 'Ernst Wiecherts "Hirtennovelle": Zur Einführung in das Werk des Dichters', *Deutsche Beiträge zur geistigen Überlieferung*, ed. Arnold Bergsträsser (Chicago, 1947), 217-230.
 209. — 'Ernst Wiecherts "Totenmesse"', *Sonntagspost*, XXVI (Winona, Minnesota, 1946), 5.
 210. Riedel, Gerhard. 'Wiechert und die Jugend', *Deutsche Tagespost*, no. 38 (1951).
 211. Rockenbach, M. 'Über Ernst Wiechert', *Die Literatur*, XXIX (1926-27), 509-511.
 212. Roeders, Otto. 'Letzter Besuch bei Ernst Wiechert', pp. 271-276 in entry 19.
 213. Röseler, R. O. 'Ernst Wiechert (den 24. August 1950)', *Monatshefte*, XLII (1950), 296-298.
 214. Schäfer, Georg. 'Der Erzähler Ernst Wiechert', *Hochland*, XXVIII (1930 to 1931), 73-76.
 215. Schirokauer, Arno. 'Zu Wiecherts "Totenwald"', *Die neue Rundschau* (Summer, 1947), 348-352.
 216. Schlappner, M. 'Ernst Wiechert' (?), *Neues Abendland*, II (1947), 120-122.
 217. Schmid, P. 'Wiecherts Literaturgeschichte', *Die Weltwoche* (December 17, 1948).
 218. Schneider, Hans Ernst. 'Ernst Wiechert oder von des Menschen Verwandlung und Heimkehr', *Die Literatur*, XXXIX (1937), 394-396.
 219. Schneider, R. 'Zum Tode Ernst Wiecherts', *Literarisches Deutschland*, I, no. 1 (1950), 4.
 220. Schneider, Reinhold. 'Dichter der östlichen Erde', *Die Österreichische Furche*, no. 38 (1950).
 221. — 'Jenseits des Ruhmes: Zum Tode Ernst Wiecherts', *Deutsche Universitätszeitung*, V (1950), 12-13.

222. — 'Melodie des Leids', pp. 7-11 in entry 18 and pp. 43-47 in entry 19.
223. Schöningh, Wolfgang. 'Deutsche Dichter der Gegenwart: Ernst Wiechert', *Geist der Zeit* (November, 1934), 33 to 37.
224. Schouten, J.H. 'Ein persönliches Wort', pp. 71-76 in entry 18.
225. Schreiner, Helmuth. 'Vom Humor in der Erziehung', *Zeitwende* (April, 1935), 1-7.
226. Schultz, Theodor. 'Flucht und Heimkehr', *Salzburger Nachrichten*, no. 198 (1950).
227. Seidlin, Oskar. 'Begegnung mit Ernst Wiechert', *German Quarterly*, XIX, no. 4 (1946), 270-273.
228. Sertorius, Lili. 'Kräfte und Grenzen in der neuen Dichtung: Zum Werk Ernst Wiecherts', *Germania*, LXIV (Berlin, December 11, 1934), 342.
229. Shuster, George. 'A Spiritual Existence in Buchenwald', *New York Herald Tribune Weekly Book Review* (June 22, 1947), 5. (Review of *The Forest of the Dead*.)
230. Sondermann, Gustav. 'Ernst Wiechert, Gedanken zu seinem Werke', *Zeitwende* (August, 1936), 304-310.
231. Speicher, Günther. 'Ernst Wiecherts Heimgang in die grosse Stille', *Hamburger Freie Presse*, no. 198 (1950).
232. Spiero, Heinrich. 'Der Durchbruch von Osten: Zum Werke Ernst Wiecherts', *Eckart*, V (1929), 261-263.
233. Spranger, Eduard. 'Aus der Liebe', pp. 186-188 in entry 18 and pp. 62-69 in entry 19.
234. Stegemann, Herbert. 'Ernst Wiechert', *Deutsche Rundschau*, LXXI, no. 4 (1948), 44-49.
235. Stehmann, Siegbert. 'Das einfache Leben', *Eckart*, XV (1939), 364-366.
236. Steinmann, Jean. 'Grandeur d'Ernst Wiechert', *La Vie Intellectuelle* (February, 1951), 57-75.
237. Stirk, S.D. 'An Introduction to Ernst Wiechert', *Manitoba Arts Review*, V (Winter, 1947), 10-22.
238. Taube, Otto von. 'Die Welt Ernst Wiecherts und seine neuesten Dichtungen', *Das Innere Reich*, I (December, 1934), 1168-1173.
239. Theile, Herald, and Kusche, Kurt. 'Mystische Landschaft: Ein Gespräch über Ernst Wiecherts "Majorin"', *Eckart*, XI (1935), 396-401.
240. Thürer, G. 'Der Bescheid Ernst Wiecherts: Eine Rede (1935)—ein Roman (1939)—ein Gedicht (1945)', *Schweizer Annalen* (1945), 546-52.
241. Utz-Brüssow, Lotte. 'Leitmotive in Ernst Wiecherts Dichtungen', *Die Frau*, XLIII (1935-36), 207-214.
242. Valentini, G. 'Ernst Wiechert' (?), *Letture*, VII (1955).
243. Villa, Vincenzo Maria. 'Postille a Ernst Wiechert', *Studi Germanici* (August, 1935), 505-514.
244. Weber, H.R. 'Ernst Wiechert und die christliche Ethik', *Begegnung*, IV (1949), 156-58.
245. Weiskopf, F.C. 'Wiechert's Forest of the Dead', *Saturday Review of Literature* (June 21, 1947).
246. Werner, Alfred. 'Epitaph for Ernst Wiechert', *Commentary*, XII (August, 1951), 161-6.
247. Wied, Martina. 'Jeder hat sein Grundmotiv. Ein Selbstporträt', *Welt und Wort*, VIII (1953), 298f.
248. Wilkins, Eithne. 'Von der ewigen Wahrheit', pp. 151-156 in entry 18.
249. Workman, J.D. 'Ernst Wiechert's Escapism', *Monatshefte*, XXXV (1943), 23-33.
250. Zollenkopf, Hansgeorg. 'Unser Lehrer Ernst Wiechert', *Monatshefte*, XL (1948), 161-3.
251. Anonymous. 'Ernst Wiechert und sein Werk im Urteil der Presse', *Prisma* (published by Desch, Munich, May, 1947), 49.
252. Anonymous. 'Johannes', pp. 5-6 in entry 18.

Bibliography completed March, 1963.